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Zápis ze setkání 
 

zástupců středních škol a zaměstnavatelů, které se uskutečnilo v úterý 6. června 2017 
ve velké zasedací místnosti v budově radnice města v Náchodě od 13:00 hodin 

 

 
Přítomni: dle prezenční listiny 
 

Program setkání: 

1. Zahájení a přivítání účastníků setkání 

2. Představení účastníků setkání 

3. Představení činnosti Krajské hospodářské komory Královéhradeckého kraje a její 
význam při rozvoji spolupráce 

4. Diskuze, výměna zkušeností a informací 
 
 
1. Zahájení a přivítání účastníků setkání 

Setkání zahájil místostarosta města pan Brát. Přivítal přítomné a seznámil je s účelem tohoto 
setkání.  Jako zástupce města by přivítal, kdyby došlo ke spojení a prolínání zájmů města, 
středních škol a zaměstnavatelů. Následně předal slovo paní Pokorné, předsedkyni školské 
komise rady města Náchod, která podotkla, že rozvoj spolupráce zainteresovaných stran  
je velmi důležitý a měl by být i hlavní náplní tohoto jednání. 
 
 
2. Představení účastníků setkání 

Zástupce Místní akční skupiny Stolové hory, pan Turek, přítomným sdělil, že výstupy tohoto 
setkání budou představovat důležitý podklad pro potřeby zpracování Koncepce rozvoje 
školství ve městě Náchod, kterou místní akční skupina ve spolupráci s panem Škodou  
pro město zpracovává. Následně požádal zúčastněné osoby, aby se představily a uvedly, 
jakou organizaci zastupují. 
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3. Představení činnosti Krajské hospodářské komory Královéhradeckého kraje a její 
význam při rozvoji spolupráce 

Pan Molík jako zástupce Krajské hospodářské komory přiblížil její činnost v několika bodech.  
 

• Komora pořádá letos v září již třetí ročník akce, na které dochází k prezentaci firem  
a středních škol. Akce je určena pro širokou veřejnost, ale hlavní cílovou skupinou jsou 
především rodiče, žáci základních a středních škol. 

• Další aktivitou je příhraniční projekt Talenty pro firmy – snahou projektu je rozvíjet 
spolupráci základních škol, středních škol a zaměstnavatelů. 

• Opomenout nelze ani projekt Zaměstnaný absolvent, který má za cíl pomoci 
absolventům škol uplatnit se na trhu práce. 

 
 

4. Diskuze, výměna zkušeností a informací 

Hlavním bodem programu a dnešního jednání byla diskuze nad řešenou problematikou  
a nad možným rozvojem vzájemné spolupráce. 
 
Paní Trejtnarová, ředitelka mateřské školy Havlíčkova v Náchodě, konstatovala, že již 
spolupracují s firmou AGRO CS a. s. a díky této spolupráci může být ve škole realizován 
projekt Malý zahradník. 
 
Zazněla otázka, co by uvítali zaměstnanci firem vyjma finančního ohodnocení, jestli např. 
zajištění bydlení apod. Pan Ďuriš ze společnosti Saar Gummi Czech s.r.o. konstatoval,  
že např. příspěvek na bydlení neposkytují, ale mají síť lidí, že když nějaký zaměstnanec shání 
bydlení, dokážou ho odkázat na osoby, které vědí o výhodné nabídce. 
 
Pan Možíš ze společnosti Průmstav Náchod s.r.o. konstatoval, že problém představuje vysoký 
věk zaměstnanců – generace čtyřicetiletých až padesátiletých zaměstnanců, mladí 
zaměstnanci chybí → otázka jejich budoucího nahrazení. 
 
Všeobecně by se diskuze na tomto setkání dala tematicky rozdělit na dvě části. Jedním 
tématem byl rozbor a zmiňování problémů, se kterými se současné střední a střední odborné 
školství i zaměstnavatelé potýkají. Zmiňované problémy jsou uvedeny v následujících 
bodech. 
 

• Ačkoliv se relativně dost žáků vyučí třeba kuchařem, touto profesí se následně neživí, 
neboť vyšší finanční ohodnocení a různé benefity, které nabízí např. automobilka 
v Kvasinách, je lákavější. 

• Studenti mnohdy neví, jaké možnosti uplatnění mají. 
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• Děti se mnohdy moc nezajímají o brigády, což je způsobeno především tím, že je rodiče 
nechají doma a nevedou je k tomu, že bez práce nejsou peníze. 

• Již děti na základních školách kolikrát nevědí, co to je manuální práce. 

• Děti nejsou vedeny k praktickým činnostem už od mala. 

• Velmi malý zájem o vzdělávání v technických oborech → nedostatek absolventů řady 
profesí (např. pokrývač, zedník apod.), což se projeví především v nedaleké budoucnosti. 

• Nedostatek osob v dalších potřebných profesích – např. lékaři, zdravotní sestry, učitelé 
(zejména přírodovědných předmětů, matematiky a informačních technologií aj.), 
psychologové, psychiatři, fyzioterapeuti atd. 

• Struktura vyučovacích oborů není odpovídající → chybí provázanost vzdělávacích oborů 
na trh práce. 

• Rodí se stále méně dětí. 

• Nízké platy v řadě profesí → nezájem absolventů nastoupit do práce v oboru, který 
vystudovali. 

• Problémem je mnohdy i malý zájem o vyučovanou problematiku → např. řada 
žáků/žákyň se učí účetnictví v podstatě „z donucení“ a nejsou vyloženě zapálení pro tuto 
činnost či např. řada žákyň studuje obor švadlena, živit se tím se však chtějí jen některé. 

• V České republice chybí duální systém vzdělávání. 

• V České republice se prozatím moc neřeší, co bude za pár let. Ví se sice např. počet lidí, 
kteří půjdou do důchodu, ale už se neví, kde se za ně sežene náhrada. 

• Problém představuje i nedostatek polytechnické výuky na řadě základních škol. 

• Ve většině případů je stále největší důraz kladen na „mít znalost“, na „dovednost“ není 
kladen důraz odpovídajícím způsobem. 

• Mnoha rodičům je jedno, co jejich dítě dělá. 

• Firemní školky se ve městě neosvědčily. 

• Řada dětí se umístí na výborných pozicích v olympiádách, ale firmy o ně stejně neprojeví 
zájem → problém: firmy o nich nevědí. 

 
 
Druhá část diskuze byla zaměřena na hledání řešení, jak zmiňované problémy zmírnit  
a minimalizovat a co vše je v silách jednotlivých zúčastněných stran (město, školy, 
zaměstnavatelé), aby došlo ke zlepšení situace. Typové návrhy jsou uvedeny v následujících 
bodech. 
 

• Vést mládež k absolvování brigád již např. od 16 let. 

• Existence sítě inzercí, kde by firmy zveřejňovaly možnosti brigád pro mládež. 
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• Zacílit na rodiče, kteří představují nejvýznamnější faktor, jak se bude dítě rozvíjet, 
chovat, co bude umět apod. 

• Zajistit větší rozvoj polytechnického vzdělávání jak na základních, tak i na mateřských 
školách (např. při základní škole Komenského v Náchodě vzniká centrum polytechnické 
výuky). 

• Vést děti více k manuální činnosti a k osvojení praktických dovedností. 

• Město může vytvářet podmínky pro to, aby přilákalo více mladých lidí a rodin do města 
(např. startovací byty). 

• Více exkurzí žáků základních škol do firem. 

• Otázka kariérového poradce při městě pro potřeby základních škol. 

• Propagátoři vědy z řad studentů středních škol, kteří by navštěvovali základní školy  
a předváděli různé ukázky techniky a praktické činnosti. 

• Zapojit více středisko volného času Déčko – jeden z možných propagátorů vědy  
a praktických činností – město by finančně tuto aktivitu podpořilo. 

• Otázka zapojení Hospodářské komory, výchovných poradců a větší rozvoj spolupráce 
mezi nimi a firmami (v současném systému těžko realizovatelné), např. uskutečnit 
setkání výchovných poradců se zástupci firem. 

• Vyšší otevřenost firem a škol. 

• Filozofie „new age“ fungující v severských zemích – v naších podmínkách momentálně 
těžko realizovatelné. 

• Větší podpora školních družin a školních klubů a všeobecně volnočasových aktivit. 

• Zavést pravidelné setkávání mezi zástupci města, Hospodářskou komorou, 
zaměstnavateli a školami (např. v periodě jednoho roku). 

• Rozvoj spolupráce středních škol a města při organizaci volnočasových aktivit v Déčku. 

• Exkurze firem do mateřských škol a naopak, exkurze mateřských škol do firem. 

 
Na závěr jednání pan Brát z města Náchod shrnul do několika bodů, co by pro rozvoj  
a prohloubení spolupráce mezi městem, školami a zaměstnavateli mohlo udělat samotné 
město Náchod: 

• Apelovat na mateřské a základní školy, aby do činnosti a výuky zařadily více manuálních 
aktivit 

• Uskutečňovat více exkurzí žáků základních škol do firem 

• Více podpořit rozvoj polytechnické výuky všeobecně 
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• Větší rozvoj spolupráce mateřských, základních, středních škol a zaměstnavatelů skrze 
Déčko – navýšení finančních prostředků na podporu kontaktů mezi středními školami  
a dětmi 

Pan Molík z Krajské hospodářské komory Královéhradeckého kraje zmínil, že disponuje 
širokým adresářem kontaktů na firmy a je možné jej využít. Díky tomu by rozvoj spolupráce 
zainteresovaných stran mohl být se širším záběrem, a především by napomohl ve větší 
osvětě všeobecně (např. kdy se koná která akce, že existují olympiády, na kterých se lze 
setkat s nadanými žáky apod.).  
 
Pan Brát, paní Pokorná a zpracovatelé Koncepce rozvoje školství ve městě Náchod 
poděkovali všem přítomným za účast. 
 
Jednání bylo ukončeno ve 14:45 hodin. 

Zapsal: Karel Turek     


